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فوتبال ایران شـــرایط عجیبی دارد، یک روز تیم ها متحد 

می شـــوند و علیـــه ازســـرگیری لیگ برتر فوتبـــال ایران 

موضع گیـــری می کننـــد و فـــردای آن روز چند تیم دیگر 

در تقبیح این اتحـــاد و موضع گیری ها بیانیه می دهند و 

درراستای منافع فوتبال و هواداران شان خواستار شروع 

دوباره لیگ می شوند. استقلالی ها ازجمله افرادی بودند 

کـــه ترجیح شـــان لغو مســـابقات بود با این حـــال دیروز 

عنوان شد که احتمالا از دهه سوم خرداد مسابقات لیگ 

ازسرگرفته خواهد شد. گفت وگوی »فرهیختگان« با صالح 

مصطفـــوی، مربی تیـــم فوتبال اســـتقلال درباره لیگ و 

حواشی آن را در زیر می خوانید.

از خبر مهم روز شـــروع کنیم. قرار است رقابت های لیگ 

برتر مجددا آغاز شود و ظاهرا شما به خاطر وضعیت کرونا 

چندان موافق نبودید.

در این خصوص به اندازه ای صحبت شده که شاید مسائلی که 

عنوان شود یک مقدار تکراری باشد. متاسفانه کسانی که درباره 

سلامت مردم، بازیکنان و کادرفنی و خانواده هایشان صحبت 

می کنند متهم می شـــوند به ترس از قهرمان شدن پرسپولیس 

درحالی که فوتبال رقابتی در داخل زمین اســـت. شـــما بازی 

می کنید و در همان زمین هم نتیجه قهرمانی به دست می آید . 

ســـالیان پیش را به یاد می آورم که تیم فوتبال بهمن حدود ۱۱ 

امتیـــاز در فاصله ده، دوازده هفته مانـــده به پایان رقابت ها از 

تیم دوم جدول پیش بود اما درنهایت تیم دیگری قهرمان شد. 

شاید در این فصل هم این اتفاق بیفتد و شاید هم فصل ادامه 

پیدا کرده و پرسپولیســـی که امروز شانســـش از ســـایر تیم ها 

بیشتر است، قهرمان شـــود اما کسانی که از سلامت صحبت 

می کنند و به دنبال راهکاری هســـتند که سلامتی بازیکنان و 

تمامی دست اندرکاران برگزاری مسابقات به خطر نیفتد درحال 

متهم شدن به این موضوع هستند که از قهرمان شدن پرسپولیس 

می ترسند که یک مقدار صحبت کردن درخصوص این موضوع را 

سخت می کند. درواقع به این موضوع فشار تبلیغاتی-رسانه ای 

می آورند تا درخصوص ســـلامتی صحبت نشـــود اما حقیقت 

این است که پزشـــکان تیم ها در این مورد صحبت می کنند و 

پروتکل های درنظر گرفته شده برای سلامتی بازیکنان را بررسی 

کرده اند اما درواقعیت و طبق نظر آنها خیلی از این پروتکل ها 

اجرایی نیست، ضمن اینکه اجرای آنها در شهرهایی مثل تهران 

و اهواز نیز بسیار سخت تر است. این موضوع می تواند خطرات 

زیادی را درپی داشته باشد که شامل بازیکنان و خانواده های 

آنها بشـــود و سلامتی عده ای ممکن اســـت به خطر بیفتد اما 

درعین حال ما با باشگاه های مان قرارداد داریم و باشگاه های 

ما زیرمجموعه ســـازمان لیگ هستند و سازمان لیگ هم وقتی 

درخصوص برگزاری یا عدم برگزاری رقابت ها تصمیم گیری کلی 

داشته باشد، ما مجبوریم از آن تبعیت کنیم.

نظر شخصی خود شما در این خصوص چیست؟

به نظر من با توجه به شرایط کنونی اجرای پروتکل های سلامتی 

کـــه برای بازیکنان و کادرفنی درنظر گرفتند بســـیار ســـخت 

اســـت و ریسک بیمارشـــدن خانواده ها و اعضای باشگاه ها را 

بالا می برد. با توجه به اینکه ممکن اســـت سلامتی بازیکنان و 

سایر دســـت اندرکاران به خطر بیفتد، موافق شروع تمرینات و 

بازی ها نیستم.

درگذشت یک بازیکن جوان که در یک برنامه تلویزیونی 

نامش مطرح شده بود واکنش های زیادی را در پی داشت 

و از یک ســـو اهالی فوتبال این موضـــوع را بهانه ای برای 

تعطیلـــی لیگ عنوان کرده و ازســـوی دیگر برخی دیگر 

عنوان کردند که مرگ وی نباید مستمســـک عده ای برای 

تعطیلی یا ازسرگیری رقابت های لیگ باشد.

طبق اطلاع رســـانی ای کـــه از ابتدا صـــورت گرفت خیلی ها 

در جامعـــه فکر می کنند فوتبالیســـت ها بنیه بدنی قوی تری 

دارند و چون جوان هســـتند اگر کرونا بگیرند برایشان اتفاقی 

نمی افتد و حتی در پروتکل های تنظیم شـــده این طور به نظر 

می  رســـید که برای افراد زیر ۶۵ سال اگر کرونا بگیرند ممکن 

است اتفاقی نیفتد اما فوت متین نشان داد ابتلای جوانی که 

اتفاقا فوتبالیســـت هم بوده می تواند به اتفاقات تلخی منجر 

شـــود. متین فوتبالیست بود، حالا کاری نداریم به اینکه او در 

لیگ بازی می کرد یا خیر اما کرونا گرفت و در ســـن پایین این 

اتفاق برایش رخ داد و متاســـفانه فوت کرد. بنابراین پروتکلی 

که اعلام شده به نوعی دوگانگی دارد و این نشان می دهد خود 

مســـئولان برگزارکننده هم به ریسک آن واقفند ولی در آستانه 

برگزاری هستند.

باشگاه پرسپولیس هم بیانیه ای صادر کرد و این طور عنوان 

شد که اگر لیگ به خاطر یک فوتبالیست تعطیل می شود 

پس باید بیمارستان ها را هم تعطیل کرد!

به صورت کلی درخصوص بیانیه باشـــگاه پرسپولیس صحبتی 

ندارم. آنها نگران از دست رفتن جامی هستند که با چند امتیاز 

اختلاف می توانند به آن برســـند و دوست دارند رقابت ها ازسر 

گرفته شود تا قهرمانی شان را جشن بگیرند اما اولا شانس آنها 

روی کاغذ بیشتر اســـت ثانیا اینکه فرض کنیم رقابت ها ازسر 

گرفته شـــده و پرسپولیس هم قهرمان شود که احتمال آن هم 

کم نیست اما اگر فقط یکی از بازیکنان خودشان یا حتی یکی 

از بازیکنان تیم های دیگر دچار این بیماری شود و خدای نکرده 

جانی از دســـت بـــرود آیا قهرمانی به یک جـــان می ارزد؟ بله 

بیمارستان ها باز هســـتند و نزدیکان خود ما مشغول فعالیت 

و کار در بیمارســـتان بوده و زحمات زیادی می کشـــند اما در 

همان بیمارســـتان پرستار شب تا صبح برای نجات جان مردم 

می ماند و کار می کند نه برای تفریح مردم. او ماه ها خانواده اش 

را نمی بیند اما آیا این فشار لازم است به بازیکنان و کادر برگزاری 

و آماده سازی تیم ها و مســـابقات بیاید که بخواهند با یک نفر 

کرونایی سروکار داشته باشند و ماه ها خانواده شان را نبینند و 

به قرنطینه بروند؟ آیا اصلا امکانات برای باشگاه ها وجود دارد 

کـــه درصورتی که در یک بازی یا در یک تیم یک مورد کرونایی 

مشـــاهده شـــد، همه را قرنطینه کنند؟ آیا این لزوم وجود دارد 

که ما برای نشـــاط مردم و تفریح آنها از یکی از پرمخاطره ترین 

کارها اســـتفاده کنیم یا می توان خیلـــی کارهای دیگر برای 

نشـــاط جامعه انجام داد؟ در هر صورت به نظر من این کار یک 

کار پرمخاطره است.

به اســـتقلال برســـیم. شـــرایط بعد از تغییرات مدیریتی 

چگونه است؟

خیلـی درگیـر موضوعـات مدیریتـی نبـودم و بـه همیـن دلیـل 

شـناخت خاصـی از سـعادتمند نـدارم امـا به هرحـال از ایشـان 

تعریـف زیـاد شـنیده ایم و درحـد همین مصاحبه  هایـی که انجام 

داده و حضور مستمرشان در باشگاه شناختی به دست آورده ام؛ 

امـا درخصـوص مباحـث کلـی مدیریـت در اسـتقلال باید عرض 

کنـم مدیـری کـه بتوانـد بدهی هـای اسـتقلال را صـاف کنـد و 

شـرایط مالـی ایـن تیـم را در یـک حد ثابت نگـه دارد یعنی بتواند 

مطالبـات کادر و بازیکنـان را پرداخـت کنـد و بدهی هـای قبلـی 

را هـم مدیریـت کنـد تـا مخاطراتـی از قبیـل بسته شـدن پنجـره 

نقل وانتقـالات پیـش نیایـد و امکانـات تمرینـی و لجسـتیکی 

مناسـب را بـرای باشـگاه تهیـه و تامیـن کنـد، درواقـع طی فصل 

مدیر خوبی اسـت اما مدیر ایده آل برای اسـتقلال مدیری اسـت 

که بتواند برای این باشگاه یک کمپ درست کند تا تیم همیشه 

درگیر زمین تمرین نباشـد. امکانات یک باشـگاه را فراهم کند و 

آدم های قوی و درجه یک را برای آکادمی و تیم های پایه باشگاه 

درنظـر بگیـرد. ایـن درحالـی اسـت کـه هـر مربی سـالمی که در 

آکادمی کار  کرده صدایش از شـرایط آکادمی باشـگاه اسـتقلال 

درآمـده. آکادمـی کـه می توانـد بـرای باشـگاه درآمدزایـی کند و 

به نوعـی منبـع بازیکـن باشـد. چرا بایـد بازیکنی کـه در آکادمی 

اسـتقلال رشـد و توسـعه پیدا می کند به باشگاه های دیگر برود و 

بـا پـول زیـادی دوباره از تیم های دیگر خریداری شـود. تیم هایی 

که هواداران بیشـتری دارند از امکانات بیشـتری هم برخوردارند 

و معمـولا در رده هـای مختلـف هـم مدعـی هسـتند. بنابرایـن 

مدیـر خـوب و ایـده آل بایـد چنیـن خصلت هایی را داشـته باشـد 

و امیـدوارم سـعادتمند بتوانـد با کمک دوسـتانش این شـرایط را 

بـرای باشـگاه اسـتقلال فراهم کند.

با توجه به شـــرایطی که پیش آمده و تعطیلی موقت لیگ 

آیا اســـتقلال با ازســـرگیری رقابت ها می تواند خودش را 

به عنـــوان یک مدعی قهرمانی نشـــان دهـــد و حتی این 

عنوان را کسب کند؟

واقعیت این است که استقلال در این فصل یکی از یکدست ترین 

و همدل ترین تیم هایی بوده که به شخصه در دوران حضورم در 

باشگاه استقلال به یاد دارم و کمترین اختلاف بین بازیکنان یا 

بازیکنان و کادرفنی دیده نمی شـــود. من از هفته پنجم فصل 

جاری و از زمانی که اســـتراماچونی سرمربی تیم بود کنار این 

تیم هســـتم و بعد از آن هم با حضور مجیدی به کارم ادامه دادم 

و واقعا این همدلی و وحدت را از نزدیک دیده ام، اما متاسفانه 

شرایطی که چه از داخل و چه از بیرون به این تیم تحمیل شد 

شرایطی را به وجود آورد که باعث شد یک سری امتیازات حساس 

را در جریان فصل از دســـت بدهیم، به طور مثال پنج امتیاز را 

درحالی از دســـت دادیم که تیم در شوک رفتن استراماچونی 

بود و سه امتیاز دیگر در شرایطی از دست رفت که تا دو روز قبل 

از بازی زمین تمرین نداشتیم. ازسوی دیگر در آسیا امتیازاتی 

را از دســـت دادیم که دلایل لجســـتیکی و پشتیبانی داشت و 

امیدوارم با حضور سعادتمند این شرایط مقداری نرمال شده و 

دوباره به روزهای اوج بازگردیم.

و صحبت پایانی؟

امیدوارم دوباره شرایط طبیعی  شده و وضعیت بهداشتی جامعه 

به حدی برسد که همه ما با اطمینان خاطر بتوانیم برگردیم سر 

کارهای مان و ترس از این بیماری منحوس زودتر از ســـر همه 

مردم ایران و جهان ریشـــه کن شود و امیدوارم مردم با همدلی 

و کمک به یکدیگر این شـــرایط را مرتفع کنند. به نظر من کرونا 

فقط یک حســـن داشت و آن هم مصداق بارز شعر سعدی بود 

کـــه می گوید بنی آدم اعضای یک پیکرند و مصداق آن در این 

روزهای کرونایی به معنای واقعی به چشم آمد.  برهمین اساس 

امیدوارم شرایطی ایجاد شود که مردم با همدلی و درکنار یکدیگر 

بر این بیماری غلبه کنند. ازســـوی دیگر چه لیگ برگزار شود و 

چه نشـــود از هواداران اســـتقلال و پرسپولیس و درکل از همه 

هواداران فوتبال ایران خواهش می کنم درکنار همدیگر کمک 

کنیم و رعایت مســـائل بهداشتی را در اولویت قرار دهیم تا این 

بیماری ریشه کن شود، چراکه آن زمان تیم ها می توانند بدون 

هیچ ترسی از بیماری به زمین بیایند و همه باهم از فوتبال لذت 

ببریم. فوتبال بردوباخت دارد و یک روز شما قهرمان می شوید و 

یک روز تیم دیگر و آن چیزی که می ماند، لذت و هیجانی است 

که از بازی ها برای مردم باقی می ماند. امیدوارم شرایطی ایجاد 

شود که با اطمینان خاطر و بدون ترس از هیچ بیماری ای بتوانیم 

شـــرایط را برای مردم عزیزمان فراهم کنیم. همچنین امیدوارم 

بعد از عادی شـــدن شرایط دیگر در ورزشگاه ها شاهد فحاشی 

نباشـــیم چون به نظر من توهین و فحاشـــی از اقدامات بسیار 

ناجوانمردانه در فوتبال به شمار می رود.
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مصطفوی در گفت وگو با »فرهیختگان«: بیمارستان ها برای نجات جان مردم باز هستند نه تفریح!

هرکسیازسلامتمردمبگویدمتهمبهترسازقهرمانیپرسپولیسمیشود
 چرا هر مربی سالمی صدایش از کار در آکادمی استقلال درمی آید؟                           مدیر ایده آل کمپ درست می کند تا دیگر دنبال زمین تمرین ندویم

پرســـپولیس تا همین چند ماه پیـــش از طریق عضویت 

هوادارانش در ســـامانه های اپراتورهای تلفن همراه سود 

خوبی به دست می آورد اما مشکلاتی که در زمینه همکاری 

با یکی از اپراتورهای تلفن همراه به وجود آمد، موجب شد 

که بسیاری از اعضای سامانه پرسپولیس عضویت خود را لغو کنند. اولین موضوعی که باعث شد هواداران 

پرســـپولیس از عضویت در ســـامانه 3030 ناامید شده و عضویت خود را لغو کنند به تبعیض هایی مربوط 

می شد که هواداران سرخ احساس کردند میان تیم محبوب آنها و استقلال از سوی ایرانسل قائل می شود.

این موضوع در زمان نقل وانتقالات تابستانی به اوج خود رسید و زمانی که تیم رقیب با وجود اینکه همیشه 

درآمدش ۵ تا ۱0 میلیارد کمتر از سرخ ها بود، مشغول جذب بازیکنان موردنظر خود بود، پرسپولیسی ها 

یکی یکی ستاره های لیگ را درحال پریدن می دیدند و دلیلش هم نداشتن پول بود. همین موضوع باعث 

شـــد که در فضای مجازی هواداران پرســـپولیس به دلیل این تبعیض و با طرح این موضوع که پول های 

پرسپولیس به جیب استقلال ریخته می شود، اقدام به لغو عضویت خود کنند.

البتـــه در این بیـــن اقدامات وزیر ارتباطات هم در جای خودش به ریزش اعضای ســـامانه 3030 کمک 

کرد. او اپراتورها را ملزم کرد که روزانه برای اعضای این سامانه پیامکی ارسال کنند و آنها را از عضویت در 

ســـامانه هایی که هزینه دار هستند باخبر کرده و طریقه لغو آن را یادآوری کنند. همین موضوع باعث شد 

که بســـیاری از نفرات عضو در سامانه 3030 ریزش کرده و البته سکوت و بی برنامگی مدیران پرسپولیس 

هم در سقوط این سامانه بی تاثیر نبود.

از یک ونیم میلیون عضو تا کمتر از 200 هزار نفر

در روزهای خوب پرســـپولیس در ســـامانه 3030 هواداران عضو حدود یک تا یک ونیم میلیون نفر بودند 

که ســـرخ ها به واسطه همین اعضا نیازی به درآمدزایی از طرق دیگر نداشتند و حتی با اینکه درج لوگوی 

ایرانســـل روی پیراهن در قرارداد طرفین وجود ندارد، اما باشـــگاه به واســـطه پول خوبی که از طریق این 

اپراتور تلفن همراه به دست می آورد، حاضر شده بود که از لوگوی ایرانسل روی پیراهن خود استفاده کند.

امروز اما اگر سری به این سامانه بزنیم متوجه این خواهیم شد که اعضای آن به زیر 200 هزار نفر رسیده 

و حتـــی برخی منابع، اعضای وفادار را ۱00هـــزار عضو اعلام می کنند که نمی تواند مبلغ قابل توجهی را 

به باشگاه برساند.

برخـــی در ایـــن ریزش، ایرج عرب را مقصر اصلی معرفی می کنند که در زمان مدیریتش این ســـامانه را به 

حال خودش رها کرده بود و هیچ اقدامی برای جذب هواداران و نگه داشـــتن اعضا نمی کرد و زمانی که 

انصاری فرد مدیریت پرسپولیس را به دست گرفت تلاش کرد تا دوباره بتواند درآمدهای این سامانه را بالا 

برده و خیالش را از بابت مشـــکلات مالی راحت کنـــد، اما عمر کوتاه مدیریتی او و همچنین بی اعتمادی 

هواداران به این سامانه مانع از عملیاتی شدن این اتفاق شد. انصاری فرد حتی تلاش کرد تا در اپراتورهای 

رایتل و همراه اول هم سامانه 3030 را فعال کند و این اتفاق هم رخ داد اما برای او عایدی چندانی نداشت!

شب عید هم سر پرسپولیس بدون کلاه ماند!

با اینکه عضو ســـابق هیات مدیره اســـتقلال دست به افشاگری زد و در رسانه ها مدعی شد که ایرانسل در 

اسفندماه 8 میلیارد پول به حساب آبی ها واریز کرده است، اما پیگیری های خبرنگار »فرهیختگان« نشان 

می دهد که سرخ ها در این دریافتی شب عید هم سرشان بدون کلاه مانده و پولی را دریافت نکرده اند.

سرخ ها در سال 98 مجموعا موفق شده بودند که 30 میلیارد تومان از ایرانسل دریافت کنند که این مبلغ 

به این شکل پرداخت شده که ۱7 میلیارد در زمان مدیریت عرب به حساب باشگاه واریز شده بود که این 

پول به صورت پیش پرداخت دریافت شده بود و درواقع زمانی این پول گرفته شد که پرسپولیسی ها هیچ 

طلبی از ســـامانه نداشتند و درواقع ایرج عرب این پول را پیش خور کرده بود. در زمان حضور انصاری فرد 

هم ابتدا  سه میلیارد و سپس در ادامه دو مرتبه مبالغ ۵ میلیاردی به سرخ ها تزریق شد که آخرین واریزی 

ایرانسل در دی ماه انجام شد.

قراردادی که تا 1401 ادامه دارد

یکی از ترفندهای ایرانســـل برای طولانی تر شـــدن مدت قرارداد با سرخابی ها این است که هرگاه مدیران 

این دو باشـــگاه از همه جا ناامید می شدند و برای حل مشـــکلات مالی دست خود را جلوی ایرانسل دراز 

می کردند، قبل از واریز پول به حساب باشگاه قرارداد تمدید به باشگاه ارسال می شد و مدیرانی که برای 

حل مشکل مالی خود مجبور بودند به هر دری بزنند، چاره ای جز این نداشتند که با تمدید زمان قرارداد 

موافقت کنند. حالا شـــنیده می شـــود که سرخ ها تا سال ۱40۱ با این ســـامانه قرارداد همکاری دارند و 

می توانند از این پتانسیل برای بالا بردن درآمدهای سالانه خود حساب کنند.

ورود آتیه داده پرداز به ماجرا

شرکت آتیه داده پرداز که بعد از فسخ قراردادش از سوی پرسپولیس بار دیگر و با بندهای جدید به عنوان 

کارگزار برند پرســـپولیس معرفی شـــده، طبق قراردادی که جدیدا به امضا رسانده امتیازهای بیشتری از 

ســـرخ ها گرفته و البته تضمین پرداخت مبالغی را به باشـــگاه داده است، حالا مدعی شده که پول درآمد 

از سامانه 3030 باید به حساب این شرکت واریز شود. البته ایرانسلی ها با این درخواست آتیه داده پرداز 

مخالفت و اعلام کرده اند که تنها حاضرند این پول را به حساب باشگاه پرسپولیس واریز کنند و کشمکش 

در این زمینه همچنان ادامه دارد. ایرانسلی ها معتقدند که این درآمد مربوط به زمان حال نیست و مربوط 

به قبل از زمان عقد قرارداد جدید کارگزار با باشـــگاه پرســـپولیس اســـت و به همین جهت این پول باید 

مستقیما به جیب پرسپولیس برود.

یلوه: این هفته با ایرانسل جلسه داریم، اسفندماه پول نگرفتیم

اینکه تکلیف درآمد پرسپولیس از طریق اعضای فعالش در این مدت از دی ماه 98 تا به امروز چه می شود 

و چطور آبی ها دریافتی داشته اند اما پرسپولیسی ها هنوز پولی دریافت نکرده اند سوالاتی بود که از معاون 

مالی باشـــگاه پرسپولیس پرسیدیم. یلوه در این خصوص به خبرنگار »فرهیختگان« گفت: »ما در 3 ماهه 

پایانی سال 98 و همچنین این مدتی که از سال 99 می گذرد پولی از ایرانسل دریافت نکرده ایم و اینکه 

اســـتقلالی ها توانسته اند در اسفندماه پول بگیرند، موضوعی است که من از ریز آن بی خبرم و نمی دانم 

که آنها در گذشته چقدر دریافتی داشته اند و شاید آنها از ایرانسل طلبکار بوده اند.«

او ادامه داد: »ما از ایرانســـل طلبکار هســـتیم و در هفته جاری قرار است جلسه ای بین آقایان رسول پناه و 

عباسی برگزار شود و برای ادامه همکاری و پرداختی های مالی با یکدیگر پای میز مذاکره بنشینند. البته 

ایرانسل به تازگی جدول درآمدهای ما و همچنین پرداختی هایش را برای ما ارسال کرده که درحال بررسی 

آن و تشخیص درآمدمان از این سامانه هستیم.«

  گزارش

»فرهیختگان« گزارش می دهد؛ حواشی همکاری پرسپولیس با ایرانسل از گذشته تا امروز

ریزشمیلیونیباشگاههواداریبعدازورودوزیروپولیکهآتیهمیخواهد!
یلوه: از پرداخت به استقلال بی خبرم، ولی پرسپولیس در اسفند پول نگرفت

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
روزنامه نگار
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